



Althusser's Kritik der Politik

Materialistische Interventionen in die politische Theorie

Herausgegeben von
Prof. Dr. Alex Demirović,
Dr. Armin Puller und
Prof. Dr. Frieder Otto Wolf

2026, 235 S., brosch., 59,- €

ISBN 978-3-7560-0734-9

E-Book 978-3-7489-1828-8

(Staatsverständnisse, Bd. 192)



Louis Althusser zählt zu den bedeutendsten marxistischen Theoretikern des 20. Jahrhunderts. In Auseinandersetzung mit Marx, Lenin, Gramsci und der neuzeitlichen politischen Theorie sowie den Erfahrungen der autoritären Tendenzen in den sozialistischen Übergangsgesellschaften entwickelte er originelle Überlegungen zu Politik und Staat. Sein Denken stützte sich auf Debatten der Epistemologie, Psychoanalyse und des (Post-)Strukturalismus und beeinflusste etwa Balibar, Butler, Derrida, Foucault, Hall, Negri, Poulantzas und Žižek. Als „Marxist in der Philosophie“ ent-

wickelte er einen Materialismus der Kontingenz. Sein Konzept „ideologischer Staatsapparate“ prägt bis heute die kritische Staatstheorie und markierte den Auftakt zu einer „Kritik der Politik“, deren Umrisse der Band diskutiert.

Mit Beiträgen von

Friederike Beier | Alex Demirović | G. M. Goshgarian | Dunja Larise
| Gundula Ludwig | Jörg Nowak | Armin Puller | Christian Schmidt
| Frieder Otto Wolf

Digital verfügbar auf inlibra.com

Bestellen Sie im Buchhandel oder versandkostenfrei unter nomos-shop.de | Kundenservice +49 7221 2104-222 | service@nomos.de

Alle Preise inkl. Mehrwertsteuer



Nomos



Althusser's Kritik der Politik

Materialistische Interventionen in die politische Theorie

Edited by

Prof. Dr. Alex Demirović,
Dr. Armin Puller and
Prof. Dr. Frieder Otto Wolf

2026, 235 pp., pb., € 59.00

ISBN 978-3-7560-0734-9

E-Book 978-3-7489-1828-8

(Staatsverständnisse, vol. 192)
in German



Louis Althusser is widely regarded as one of the most important Marxist theorists of the 20th century. Drawing on the works of Marx, Lenin and Gramsci, as well as modern political theory and his own experience of authoritarian tendencies in socialist transition societies, he developed highly original ideas on politics and the state. His thinking encompassed debates in epistemology, psychoanalysis, and (post-)structuralism, influencing thinkers such as Balibar, Butler, Derrida, Foucault, Hall, Negri, Poulantzas, and Žižek. As a 'Marxist in philosophy', he developed a materialism

of contingency. His concept of 'ideological state apparatuses' continues to shape debates on critical state theory to this day. This marked the beginning of a 'critique of politics', the outlines of which are discussed in this volume.

With contributions by

Friederike Beier | Alex Demirović | G. M. Goshgarian | Dunja Larise
| Gundula Ludwig | Jörg Nowak | Armin Puller | Christian Schmidt
| Frieder Otto Wolf

Available digitally at [inlibra.com](https://www.inlibra.com)

Available in bookstores or free of shipping costs at [nomos-shop.de](https://www.nomos-shop.de) | Customer Service +49 7221 2104-222 | service@nomos.de

All prices include VAT



Nomos